
“Пагоня” Пад 
каронай

гандаль – пад жорсткі кантроль

15 лютага 1989 года 
завяршыўся вывад савецкіх 
інтэрвентаў з Афганістана. З 
той пары мінула 20 год, але да 
тае пары засталіся незагоеныя 
раны на душах цяперашніх 
савецкіх людзей на Беларусі: 
афганская авантура закранула 
ўсіх – і  хто быў там, і хто ведаў 
вайну толькі па чутках. Звы-
чайны лёс кадравага ваенна-
га закрануў і нашага земляка, 
жыхара Шуміліна – Мікалая 
Мікалаевіча Ліпскага. Прапарш-
чыка Ліпскага ў складзе 155 ча-
лавек лётна-тэхнічнага аддзелу 
накіравалі ў Афганістан. У гэтай 
паўднёвай краіне вельмі цяжка 
пераносіў еўрапейскі чалавек і 
непрывычную гарачыню, і горны 
ландшафт, і незвычайны жыццё-
вы лад мясцовага насельніцтва. 
На гэтай каланіяльнай вайне 
Мікалай Мікалаевіч яшчэ больш 
навучыўся цаніць сваё маладое 
жыццё, сям’ю, сваіх паплечнікаў 
і сяброў. Там, у азіяцкай краіне, 
кожны дзень мог стаць апошнім. 
Як стаўся для дзесяці вайскоўцаў, 
якія ехалі разам з ім на вайну. Да-
рэчы, 771 выхадзец з БССР тады 
не вярнуўся дадому з лакаль-
най вайны, чацвёра з іх нашы 

землякі – жыхары Шумілінскага 
раёна. Чатыры ваенаслужачыя 
– Анатоль Скобаў, Віктар Угнявё-
нак, Іван Сокалаў і Пётр Чуркін. 
“ Інтэрнацыянальны доўг”, 
Афганістан – боль мая”, “воіны 
–інтэрнацыяналісты” – гэтыя 
высокапатрыятычныя словы 
тады былі амаль магічнымі для 
савецкай моладзі. Яны ішлі ў  
агонь і ваду не за грошы, а за лю-
бую ( часцей за ўсе ілюзорную ) 
ідэю. Нашы сучаснікі, асабліва 
людзі маладыя і запяспечаныя 
глядзяць на такія рэчы больш 
прагматычна. Зараз  байкамі 
пра даўгі для дружбы народаў 
дураць галовы хіба што дзе-
цям даярак ды трактарыстаў 
з глыбінкі. На высокім узроўні 
палітыкі і гісторыкі спрачаюц-
ца аб мэтазгоднасці ўвядзення 
савецкіх войскаў у Афганістан. 
Да адназначных вывадаў далёка, 
але напэўна гэта і не галоўнае. 
Калі б абмежаваны вайсковы 
кантынгент з кадравых ваенных 
быў пасланы толькі для таго, каб 
памяняць старое кіраўніцтва 
Афганістана на больш угодлівае 
Маскве – гэта было б яшчэ 
паўбяды. На самой справе ў гэту 
адсталую мусульманскую краіну 

ехалі і цывільныя людзі: ўрачы, 
інжынеры, геолагі, будаўнікі. 
Спецыялісты будавалі школы, 
бальніцы, фабрыкі, заводы і шэ-
раг іншых аб’ектаў. Здавалася б, 
а што тут дрэннага? Стратэгія, 
аднак, тут нескладаная. Савецкі 
Саюз укладваў немалыя гро-
шы ў эканоміку чужой краіны, 
спадзяючыся пашыряць межы 
свойго “сацыялістычнага ла-
гера”, навязаць карэнным 
народам Афганістана  жыц-
цёвы лад камуністычнай дык-
татуры. “Мы на горе всем 
буржуям мировой пожар раз-
дуем” – гэты бальшавіцкі ло-
зунг быў пастаўлены на кар-
ту Афганістана. Пралічыліся 
таварышы камуністы. Народы 
Афганістана – не талерантныя 
беларусы, якія вякамі на сваёй 
зямлі церпяць сброд прыблудаў 
з усяго свету. На абарону сваіх 
нацыянальныя каштоўнасцяў ад 
савецкіх акупантаў практычна 
паднялася ўся краіна са збро-
яй у руках. Мікалай  Мікалаевіч  
Ліпскі ўспамінае характэрную 
дэталь: найбольш інтэнсіўны 
абстрэл маджахеды пачыналі 
менавіта ў дні савецкіх святаў. 
Зямля літаральна гарэла пад 

нагамі. Відаць было, як вельмі 
не спадабаўся тутэйшым 
насельнікам “самый справедли-
вый строй в мире”. Звыш мільёна 
афганцаў забілі савецкія салда-
ты, а пятнаццаць тысяч савецкіх 
грамадзян прывезлі на родную 
зямлю ў цынкавых трунах.  А 
хто панёс адказнасць за гэта 
бэссэнсоўнае людабойства? 
Адказы народу з Шумілінскага 
райвыканкама друкуюць кож-
ны год у раёнцы “Герой Працы”. 
Самы апошні: “У нашай краіне 
значнасць ратнага подзвігу сал-
дат і афіцэраў у гарачых кропках 
планеты ніколі не падвяргалася 
сумненню”. Заўважце, дарагія 
чытачы – у гарачых кропках 
планеты! Дзіўнага тут нічога 
няма. Па ўсёй планеце дзяцей 
гэтых начальнікаў ніхто пасылаў 
на пагібель і ніколі не пашле. А 
друкаваць напышлівыя звароты 
куды лягчэй, чым стварыць на-
цыянальную беларускую армію, 
адпаведную ментальнасці наша-
га народу. Верагодна і тое, што 
імперскія пыхі таксама дапама-
гаюць некаму схаваць бездапа-
можнасць у вырашэнні элемен-
тарных жыццёвых праблем.                              

А Шчамлёў.
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты «Світанак» 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

З наступнага нумара рэдак-
цыя “Світанак” пачынае змяш-
чаць бяплатныя абвесткі 
чытачоў выдання. Дзеля раз-
мяшчэння абвесткі запоўніце 
купон або патэлефануйце ў рэ-
дакцыю.

Рэдакцыя абвяшчае конкурс 
чытачоў “І такое  бывае!”. 
Удзельнікаў Рэдакцыя паве-
дамляе, што  конкурс чытачоў 
“І такое  бывае!” працягваец-
ца. Удзельнікаў конкурсу ча-
каюць прызы, а пераможцу 
--  сюрпрыз! Матэрыялы да-
сылайце на адрас рэдакцыі. 
Матэрыялы магчыма дасы-
лаць да 1 сакавіка. Вынікі кон-
курсу будуць палдведзены да 8 
сакавіка.

Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па аба-
роне права і пошуку бясплат-
ных юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас газеты «Світанак».

НЕЗАЛЕЖНАЯ ГАЗЕТА ШУМІЛІНШЧЫНЫ Беларусь, 
  твой народ 
    дачакаецца 
Залацiстага, 
    яснага дня! 
М. Багдановiч.СЬВIТАНАК

На чарговым пасяджэнні раённага 
выканаўчага камітэта былі разгледжаны 
шматлікія пытанні ў сферы гандлю. Клопаты 
раённых уладаў аб тэмпах развіцця гандлёвай 
дзейнасці цалкам апраўданыя. Кіраўнік краіны 
больш не прымае адгаворкі пра тое, што збыт 
тавараў ідзе марудна па прычыне збяднення 
спажыўцоў. Ён упэўнены ў тым, што грошы ў 
беларускіх пакупнікоў заўсёды знойдуцца. Каб 
рынак стаў больш дынамічным, Аляксандр Лу-
кашэнка прапанаваў усім чыноўнікам зрабіцца 
“міністрамі гандлю”. У сваю чаргу, кіраўнік раё-
на В. А. Падляшчук, які вёў пасяджэнне райвы-
канкама, заўважыў сувязь работы гандлёвай 
галіны з фарміраваннем бюджэту. Вальдэмар 
Антонавіч лічыць недапушчальнай сітуацыю, 
калі шумілінскія крамы запоўнены таварамі 
з суседняй краіны – Расеі. Атрымліваецца, 
што магазіны раёна папаўняюць расейскі 
бюджэт. Непажадана і тое, што на паліцах 
магазінаў нашага раёна выстаўлены спіртныя 
напоі з Клімавіч і Гомеля, а сыр вязуць з Брэ-
ста – звужаецца  ўнутраны рынак збыту 
аналагічнай прадукцыі з Шуміліна. Са свайго 
боку, старшыня райспажыўтаварыства Л. І. 
Казаравец праінфармавала ўдзельнікаў па-
сяджэння аб завозе тавараў з-за межаў раё-
на. Райспажыўтаварыству шумілінскае СТАА 
“Вежа” адмовіла ў пастаўках віна. Але прад-
прыемства “Вежа” было вымушана прыняць 
больш рашучыя меры. Кіраўнік “Вежы” Л. Н. 

Гаўрыленка прыпомніў райспажыўтаварыству 
даўгі, якія перавышалі палову мільярда рублёў. 
Кіраўніцтву райспажыўтаварыства не заста-
лося нічога іншага, як паскардзіцца на адсут-
насць грошай. Акрамя таго, кантралюючымі 
органамі Віцебскай вобласці, спецыялістам па 
цэнаўтварэнню аблвыканкама ўстаноўлены 
шэраг парушэнняў у рабоце раённага ганд-
лю. Выяўлена завышэнне цэн на некаторыя 
тавары, рэалізацыя тавараў з прайшоўшым 
тэрмінам прыгоднасці, незахаванне тэм-
пературнага рэжыму і санітарных правілаў 
пры водпуску тавараў. І тут варта нагадаць 
той факт, што парушаюць правілы гандлю як 
прадпрыемствы спажывецкага таварыства, 
так і прыватныя гандлёвыя аб’екты.  Апош-
няе слова, аднак, засталося за райвыканка-
мам. Кіраўнікі раёна вырашылі прымяніць 
больш жорсткія меры да парушальнікаў. Не-
каторыя суб’екты гандлю будуць пазбаўлены 
ліцэнзіі. Як мяркуецца, такія “карныя” метады 
могуць паслужыць прыкладам для іншых, 
каб безгаспадарчасць і безадказнасць не ста-
ла нормай. Сам факт пакарання нядбайных 
гандляроў будзе выхоўваць павагу да мяс-
цовага вытворцы. У рэшце трэба адзначыць, 
што велізарныя адміністрацыйныя намаганні 
з боку выканаўчай улады наўрад ці дапамо-
гуць выправіць сітуацыю да лепшага як у 
гандлёвай сферы так і ў вытворчай. Планы на 
паперы і рэальнае жыццё часта не супадаюць. 

І сапраўды, чаму не ўдаецца скарэктаваць у 
выгадным для раёна напрамку экспартныя 
патокі? Каб выпусціць смачную каўбасу або 
сыр, нават разліць мінеральную ваду па пла-
стыкавых бутэльках, пашыць модную сукенку, 
вылечыць зубы - трэба сучаснае замежнае 
абсталяванне. Беларускіх аналагаў у раёне 
амаль няма, а калі нешта ёсць, то яны не адпа-
вядаюць міжнародным стандартам. Нялішне 
заўважыць, што такая сітуацыя – вынік за-
стою беларускай навукі і прамысловасці, якія 
разам не могуць распрацаваць камерцыйна 
паспяховыя вынаходствы, сучаснае абсталя-
ванне, машыны, тэхналагічныя лініі. Толькі 
выкарыстанне высокіх тэхналогій дазволіць 
выпускаць канкурэнтназдольную прадук-
цыю.  А можа здарыцца, што і пасля маштаб-
най мадэрнізацыі наіўна будзе разлічаваць на 
хуткія поспехі. Параметры імпарту і экспарту 
будуць залежаць ад каньюктуры і дынамікі 
цэнаў. А гэта азначае, што ў бліжэйшым буду-
чым гандаль будзе залежаць ад прасунутай і 
эфектыўнай эканомікі, якая абавязкова будзе 
лічбавай. Грашовыя рынкі, абмен і трансферт 
тавараў і паслуг – гэта лічбавы працэс. Усё 
ўкладваецца ў лічбу. Вывучэнне новых рынкаў 
і іх эфектыўнае пашырэнне будзе немагчымым 
без развіцця інфармацыйных працэсаў.

У. Арэшкін.

Экспансія неабвешчанага камунізму

Аб’явА

http://haradok.belarda.org – сайт нашага рэгіёна

Дэпутаты Віцебскага абласнога савета  
17 лютага прынялі праекты герба і сцяга 
Віцебскай вобласці.

Канчаткова зацвердзіць іх павінна Ге-
ральдычная рада пры прэзідэнце Беларусі, 
куды праекты і накіраваны. За аснову су-
часнага герба вобласці дэпутаты ўсё ж 
такі ўзялі геральдычны сімвал 1856 года 
– герб “Пагоня”. Толькі імперскую карону 
перарабілі на карону ў выглядзе вежы, а 
на шчыт вершніка дадалі Еўфрасіннеўскі 
крыж.Праект герба вобласці прадстаўляе 
сабой наступную выяву: у чырвоным полі 
шчыта знаходзіцца сярэбраны ўзброены 
вершнік. У правай руцэ ён трымае падня-
ты сярэбраны меч, у левай – круглы шчыт з 
залатым шасціканцовым Еўфрасіннеўскім 
крыжам. Шчыт абрамляюць дзве залатыя 
дубовыя галіны, перавітыя блакітнай 
стужкай. Зверху герба знаходзіцца каро-
на ў выглядзе вежы з пяццю зубцамі. 

Такі ж самы герб будзе змешчаны і 
на сцяг вобласці. Дэпутаты аблсавета 
вырашылі, што сцяг будзе зялёнага коле-
ру.

С. Горкі.

Бясплатная аБвестка
Змест аБвесткі ( аБ чым аБвестка і каардынаты)_______
___________________________________
___________________________________
даныя аўтара: проЗвішча , імя, кантактны адрас аБо тэлефон 
(імя , проЗвішча ў аБвестцы не укаЗваюцца)

ЗАВОД 
«МЕГОМ» 

ЗБАНКРУТАВАЎ

Гаспадарчы суд Віцебскай 
вобласці вырашыў прыз-
наць банкрутам завод «Ме-
гом», які раней працаваў на 
абаронную прамысловасць 
Савецкага Саюза 

У 1995 году аб’ёмы 
вытворчасці прадпрыем-
ства знізіліся ў 50 разоў, 
і прадпрыемства пачало 
шукаць выйсце з неспры-

яльнага становішча. На 
«Мегоме» пачыналі вытвор-
часць шклопакетаў, бытавых 
электрапрыбораў, пласты-
кавых цацак і іншых тавараў. 
Завод пачаў выбірацца з 
крызіснага становішча, пе-
радае «Еўрарадыё».

Аднак у 2008 годзе, 
выконваючы пастанову 
Аляксандра Лукашэнкі «Аб 

развіцці фармацэўтычнай 
прамысловасці Віцебску», 
мясцовыя ўлады аддалі амаль 
усе аб’екты нерухомасці 
«Мегома» дзяржпрадпрыем-
ству «Белвітуніфарм».

У выніку зараз завод вы-
мушаны быў арандаваць 
свае былыя памяшканні і 
выкладваць за гэта немалыя 
грошы.
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Прадажа 
атруты 
пайшла на 
спад

ІнтЭлекту-
альны 
конкурс

Дай человеку всё чего он пожелает,
и ты погубишь его.
Древнегреческое изречение.

У адным калгасе жыў-быў загадчык фер-
мы. На той ферме працавалі калгаснікі, яго 
аднавяскоўцы. Працавалі, як звычайна 
працуюць у калгасах – абы дзень да ве-
чара. А заадно кралі ды пілі. Але аднойчы 
на ферму наехалі рэвізоры і знайшлі там 
вялікую нястачу. Усё звалілі на загадчы-
ка – спачатку яго аддалі пад суд, а затым 
пасадзілі ў турму. Адбыўшы пэўны тэрмін, 
былы калгасны “зэк” вярнуўся ў вёску. 
Уладкавацца на працу не змог – нідзе не 
бралі, дапамогу па беспрацоўю такса-
ма не давалі. Але ж трэба было чалавеку 
неяк жыць, не паміраць жа з галадухі.  І ён 
зноў вярнуўся да старога “рамяства”, якім 
займаўся раней – пачаў красці ў тых, хто 
зажыўся на крадзяжах у калгасе. Скрадзе-
ную маёмасць прапіваў. А калі не ўдавалася 
цішком увалачы чужое, ён стаў адкрыта 
пагражаць гаспадарам і патрабаваць гро-
шы. Запалоханыя ды нямоглыя пенсіянеры 
плацілі “даніну” мясцоваму рэкеціру. А да-
бро незгаворлівых былы загадчык фермы 
знішчаў агнём. І пайшоў гуляць па вёсцы 
“чырвоны певень”. Па начах гарэлі гаспа-
дарчыя пабудовы: драўнікі, хлявы, лазні, 
сенавалы. І вайны быццам бы не было ўжо 
гадкоў гэтак за шэсцьдзесят, а вёска ўсё 
адно цярпела пакуты, нібы тая Хатынь, 
спаленая фашысцкімі карнікамі. Міліцыя ў 
разборкі сяльчан не ўмешвалася. Навошта 
ім было загружаць сябе лішняй справай 
аб папялішчах. Вёска і без таго, вымірае, 
будынкі струхлелыя. Эканомія - сельсавету 
не трэба будзе выдзяляць грошы на знос. 
А пажар усё спіша: хлявы прасталюдзінаў 
- не новыя шыкоўныя дачы  начальнікаў. 
Але пасля таго, як згарэла 20 пабудоў, цяр-
пенне ў вяскоўцаў лопнула. Згаварыліся 

тры народныя мсціўцы, стварылі атрад, 
распрацавалі план аперацыі. Пры гэтым 
скарысталі партызанскую тактыку, пра якую 
ў свой час наслухаліся ў савецкай школе. 
Падпільнавалі злодзея на дарозе, калі той 
вяртаўся з апошняй у сваім жыцці вылазкі, 
аблілі яго бензінам і спалілі жыўцом. Узялі 
на сябе ўсе паўнамоцтвы  улады і адразу 
сталі самі сабе міліцыянтамі, пракурорамі, 
суддзямі, адвакатамі, катамі і ў дадатак да 
ўсяго народнымі засядацелямі.  Вось тут 
і заварушыліся чыноўнікі: паўнамоцтвы 
адбіраюць самазванцы! Народных 
мсціўцаў хутка вылічылі і схапілі. Улады 
раёна былі абураны такімі мякка кажучы, 
нецывілізаванымі паводзінамі сваіх пад-
даных. Маўляў, Беларусь не Новая Гвінея, 
дзе папуасы ў глыбіні вострава маюць 
звычай смажыць на вогнішчы палонных 
ворагаў. Таму забойцаў схавалі за краты 
на доўгі тэрмін. І... зрабілі вялікую памыл-
ку. Кіраўніцтва на месцах забыла, што 
краінай  правіць не закон, а ўсенародны 
бацька-прэзідэнт, якога любіць просты 
народ. А каб любоў была ўзаемнай, баць-
ка заступіўся за сваіх дзяцей – загадаў 
выпусціць садыстаў з турмы. Па яго пера-
кананнях, згарэў не які-небудзь вялікі чала-
век, а так, нейкі там бадзяжка (пра тое, што 
гэты бадзяжка ўвесь час галасаваў на вы-
барах толькі за бацьку ён змаўчаў). Ды гэта 
і няважна. Галоўнае тое, каб усё рабілася 
для інтарэсаў простага чалавека, проста-
га народа. Як  пажадае просты народ, так 
і зробіць народны прэзідэнт. Нават калі 
для гэтага прыйдзецца парушаць законы, 
падпісаныя ім самім. Ён так і вучыць свой 
народ: калі мне закон не падабаецца, я яго 
выконваць не буду. Сістэма ўключана: усё 
дазволена. Усім. Праўда толькі тым, хто за 
бацьку.

Алесь Прыбярэжны.

У раённай бібліятэцы працуюць адказныя 
за сваю справу людзі, таму і ёсць вынік. 
Не абмяжоўваюцца работнікі бібліятэкі 

толькі інфарамацыйна-бібліяграфічнай 
дзейнасцю, папулярызацыяй мастацкай 
літаратуры. Займаюцца арганізацыяй воль-
нага часу насельніцтва. Прапагандуюць зда-
ровы лад жыцця, далучаюць наведвальнікаў 
да роднай мовы і краязнаўчых ведаў. Працу-
юць і з сацыяльна неабароненымі людзьмі. 
Выкарыстоўваюцца тут розныя формы ра-
боты: агляды-конкурсы, гутаркі, віктарыны, 
выставы, а таксама тэматычныя вечары. 
Нядаўна ў Шумілінскай раённай бібліятэцы 
быў арганізаваны інтэлектуальны конкурс 
“Знатакі”. Мерапрыемства праводзілася па 
ініцыятыве грамадскага аб’яднання “Бе-
ларускае таварыства інвалідаў па зроку”. 
Удзельнічалі шумілінцы на чале з капітанам 
А. Волкавым і каманды гасцей з Полацка і Га-
радка. Шумілінцы нядрэнна праявілі сябе ў 
“дамашнім заданні”, а ў полацкіх зрудытаў 
лепшай атрымалася “візітка”. У напружанай ба-
рацьбе прызавое месца занялі нашы землякі, 
якія надалей прымуць удзел у абласным кон-
курсе “знатакоў”. 

С. Горкі.Прокуратура витебской обла-
сти выявила факты наруше-

ния прав женщин на некоторых 
предприятиях.

Всего было проверено 29 предпри-
ятий области, где преимущественно 
используется женский труд. В ходе 
проверки было установлено, что на-
нимателями не всегда соблюдались 
требования трудового законодатель-
ства в части привлечения к труду 
женщин, имеющих детей в возрасте 
от 3 до 14 лет. 

Так, на ряде предприятий сотруд-
ницы, имеющие малолетних детей, 
без письменного согласия направ-
лялись в служебные командировки, 
привлекались к работе в ночное вре-
мя, в выходные и праздничные дни, к 
сверхурочным работам. В нарушение 
требований Трудового кодекса Бе-
ларуси коллективный договор ЧПУП 
«Завод Белит» ОАО «Горизонт» По-
ставского района предусматривал 
для матерей, воспитывающих двоих и 
более детей в возрасте до 16 лет, пре-
доставление одного свободного от 
работы дня в месяц без сохранения 
заработной платы. На предприятиях 
в Новополоцке, Полоцком и Оршан-
ском районах наниматели не соблю-
дали нормы законодательства при 
заключении и продлении контрактов 
с беременными женщинами и женщи-
нами, воспитывающими детей.

Не всегда выполнялись требования 
законодательства о запрете на при-
менение женского труда на тяжелых 
или с вредными условиями труда ра-
ботах, а также связанных с подъемом 
и перемещением тяжестей вручную. 
В частности, в Лиозненском РАЙПО в 
качестве бойца скота работала жен-
щина, несмотря на то, что данная 
работа включена в список работ, на 
которых запрещается использование 
женского труда.

По результатам проверки прокуро-
рами приняты меры реагирования 
по устранению нарушений трудовых 
прав женщин. Информация направ-
лена в областное объединение орга-
низаций профсоюзов ФПБ.

героі нашага часу

Як сведчыць статыстыка, летась 
за распіццё спіртных напояў, ужы-
ванне наркатычных ці таксічных 
рэчываў у працоўны час ці па 
месцы працы ў Беларусі былі ска-
саваныя 4507 кантрактаў. Аднача-
сова за спробы схаваць факты па-
рушэння працоўнай дысцыпліны 
падначаленымі сваіх пасад 
пазбавіліся 65 кіраўнікоў і служ-
бовых асобаў. Разам з тым сярод 
прычын вытворчага траўматызму 
становіцца ўсё больш актуаль-
ным “чалавечы фактар”. І ў тым 
ліку – ужыванне моцных напояў. 

Паводле вынікаў спецыяльных 
расследванняў, у мінулым годзе 
38,2 працэнта работнікаў, якія 
загінулі, знаходзіліся ў стане алка-
гольнага ап’янення. Пры гэтым ў 
параўнанні з 2007 годзе гэта лічба 
ўзрасла. Каб лічбы гэтай сумнай 
статыстыкі не далі павышаны 
рост у нашым раёне, патрэбна 
правядзенне прафілактычных 
мерапрыемстваў. Падчас пра-
вядзення выязнога пасяджэн-
ня ў Лаўжанскім сельсавеце на 
размову былі запрошаны звыш 
сарака чалавек з гэтак званых 

неблаганадзейных сем’яў. Па-
сяджэнне савета прафілактыкі 
правапарушэнняў праводзіла 
старшыня раённага Савета 
дэпутатаў І. М. Новікава. Ірына 
Мікалаеўна спрабавала давесці 
прысутным, што прадстаўнікі 
райвыканкама, работнікі міліцыі, 
настаўнікі і медыкі не здолеюць 
выцягнуць з багны п’янства і 
злачыннасці тых, хто сам свое-
часова не адумаецца, не пры-
кладзе асабістых намаганняў 
для выхаду з тупіковага шляху. 
Тым больш, што асноўная част-

ка правапарушальнікаў – людзі 
маладыя, якія маюць малалетніх 
дзяцей. У некаторых з іх дзяцей 
ужо забралі ў прытулак. Нека-
му хапіла папярэджанняў, каб 
выправіць свае памылкі, а для 
кагосці вызначылі канкрэтныя 
тэрміны ў пратаколе (абавязко-
вы зварот да ўрача-нарколага ці 
навядзенне парадку ў кватэры ). 
Чыноўнікі мясцовай улады абяцалі 
праводзіць строгі кантроль за вы-
кананнем нядбайнымі бацькамі 
абавязковых патрабаванняў пра-
таколу.           А. Шумскі.

дыягназ –сям’я “Пад градусам”

за Ўтульныя ЎмоВы 
ПраЖыВання
Самы правільны накірунак 

у дзяржаве – гэта рэ-
альнае ўвасабленне ў жыц-
цё Дзяржаўнай праграмы 
адраджэння вёскі. Да таго 
ж кіраўнік Рэспублікі Бела-
русь Аляксандр Лукашэнка 
часта цвердзіць, што дзяр-
жава перад вёскай у даўгу. 
Доўг вырашылі вярнуць 
будаўніцтвам аграгарадкоў, 
стварэннем новых рабочых 
месцаў і кадравым забяспя-
чэннем, арганізацыяй быта-
вых паслуг для вяскоўцаў. 
Вось і вёсцы Мішневічы па-
чалося будаўніцтва аграга-
радка. Спецыялісты з ПМК-70 
павінны здаць шэсць дамоў 
яшчэ да канца сакавіка. Кошт 
аднаго такога дома пацягнуў 
аж на 200 мільёнаў рублёў. 

На прадпрыемстве ўпэўнены, 
што з даведзенымі графікамі 
справяцца. Каму будуць раз-
даваць жыллё? Кіраўніцтва 
саўгаса “Мішневічы” чакае 
маладых спецыялістаў, якіх 
плануе пасяліць у новых 
дамах. У горшым выпадку 
знойдуцца сяльчане, якія за-
хочуць перасяліцца ў больш 
дабротнае жыллё са шматпа-
вярховак. Сёлета просяцца на 
працу дзве сям’і з суседняга 
Гарадоцкага раёна. Ці будуць 
створаны новыя рабочыя мес-
цы? Гэта будзе магчыма пасля 
комплекснай рэканструкцыі 
ўсёй жывёлагадоўчай галіны. 
Для гэтага ў першую чаргу трэ-
ба знесці аварыйныя будынкі 
былой свінафермы, старыя 
будынкі на тэрыторыі мехдва-

ра. У астатніх жывёлагадоўчых 
памяшканнях вясной рас-
пачнецца рэканструкцыя, 
капітальны рамонт будзе 
зроблены і ў саўгаснай кан-
торы. Дзякуючы Дзяржаўнай 
праграме адраджэння вёскі 
справа дайшла да сельскіх 
аб’ектаў аховы здароўя, 
адукацыі і культуры. Прычым 
стаўка робіцца не толькі на 
аднаўленне аб’ектаў, але і на 
стварэнне новых умоў для 
выхавання і жыцця людзей, 
фарміраванне новай сацыя-
культурнай сферы ў малых 
населеных пунктах. А пакуль 
што рамонту і рэканструкцыі 
ў Мішневічах чакаюць школа і 
бальніца, дзіцячы садок, аптэ-
ка і амбулаторыя.

А. Прылуцкі.

І такое БыВае

Паводле апошніх афіцыйных зве-
стак, калі ў 2007 годзе колькасць 
ужытага алкаголю на душу нашага 

насельніцтва складала 11,74 літра, то ле-
тась гэта было ўжо 12,39 літра. Рост спа-
жывання алкаголю ўскладняе сацыяль-
ную сітуацыю, у першую чаргу ў галіне 
сямейна-бытавых адносінаў. Дарэчы, да 
такіх парушэнняў – паміж сваякамі, членамі 
сям’і адносяцца дзеянні скіраваныя супраць 
здароўя і жыцця, асабістай свабоды, гонару 
і годнасці чалавека, а таксама супраць гра-
мадскага парадку. На жаль, і ў нашым раё-
не расце колькасць сем’яў, у якіх хранічна 
злоўжываюць алкаголем. Як, правіла, такія 
людзі набываюць спіртное найчасцей на 
так званых кропках. Работнікі РАУС правялі 
немалую работу ў барацьбе з незаконным 
вырабам і збыту самагону. У мінулым годзе 
прыцягнута да адказнасці звыш 30 чалавек. 
Памер штрафаў дасягнуў лічбы ў 700 тысяч 
рублёў. Прычым грашовае спагнанне можна 
атрымаць за продаж нават адной бутэлькі. 
Было ліквідавана 1445 літраў самагону і 
брагі. Высілкі работнікаў міліцыі далі плён – 
аб’ём вытворчасці самаробных алкагольных 
напояў зменшыўся. Аднак па-ранейшаму 
прадажа самаробнай атруты працягваец-
ца. У асноўным гэта жанчыны пенсійнага 
ўзросту. Яшчэ адзін нюанс: насельніцтва 
раёна пачало больш абачліва ставіцца да 
праблемы п’янства. Нямала прыкладаў таму, 
як з дапамогай жыхароў былі злоўлены 
самагоншчыкі. У невялікім пасёлку ўсе 
ведаюць, хто чым займаецца. Неабыяка-
вым да чужога гора грамадзянам ніхто не 
замінае зняць  трубку ды пазваніць куды 
трэба.  Відавочна, грамадскасць павінна за-
няць больш актыўную пазіцыю. Мы жывём 
у соцыуме, які ўздзейнічае на вожнага з нас. 
Вельмі важна, каб кожны чалавек адчуваў 
сябе патрэбным, калі не самому сябе, то гра-
мадству. Тады чалавек не будзе свой страх 
перад будучыняй заліваць гарэлкай. І маг-
чыма, дзякуючы сумесным дзеянням хоць 
адно замкнёнае кола разарвецца. 

я. вайтовіч.

Женщина – 
скотобойка... 
И такое 
возможно
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РИСКИ СоСАНИя двУХ МАТоК
Столетиями Беларусь расплачивалась за 

свое геополитическое положение. Чу-
жеземные войска не раз выжигали эту 

землю. Но вот настал сказочный миг: за геопо-
литическое положение нам стали отстегивать 
сулить разные коврижки, причем как-то сразу 
со всех сторон. 

Москва, плюнув на ею же придуманную «ев-
ропейскую формулу», снова продает нам газ 
дешевле, чем кому бы то ни было. И, несмотря 
на собственные финансовые дыры, раскоше-
ливается на очередные кредитные транши. 

По другим азимутам Киев и Вильнюс тоже 
усиленно сватают Беларусь: им нужен энерге-
тический коридор и всё такое. 

И наконец, Запад, Евросоюз. Тут прямо-
таки медовый месяц. И, что характерно, тоже 
поплыли уже понемногу денежки. Первая 
транша от МВФ пришлась как нельзя кстати 
на фоне плачевного оттепельного таяния зо-
лотовалютных резервов в подвалах г-на Про-
коповича. 

Тем временем Брюссель готовит пряник 
Восточного партнерства и намекает на иные 
бонусы. В общем, Запад тоже готов проплачи-
вать лояльность синеокой республики, кото-
рая обеспечивает транзит, отфильтровывает 
мигрантов и т.д. 

Министр иностранных дел наведывает то 
Брюссель, то Берлин… Даже не верится, что 
год назад нашей дипломатии приходилось 
маневрировать в основном между авторитар-
ными постсовковыми режимами да разными 
экзотическими диктатурами :) 

И вот — пошла карта. Снимай сливки, стри-
ги купоны! Казалось бы, остается только поа-

плодировать виртуозности наших стратегов. 
Но как-то не очень аплодируется. 

Закавыка в том, что и Москве, и Европе, 
и еще кое-кому наши деятели по большому 
счету пытаются всучить «куклу». Так, Кремлю 
предлагается липовое стратегическое пар-
тнерство, а Брюсселю — муляж демократиза-
ции. 

Смотрите, не 
успели высохнуть 
чернила на подпи-
санных в Москве 
соглашениях о еди-
ной региональной 
системе ПВО и соз-
дании Коллектив-
ных сил оператив-
ного реагирования 
ОДКБ (ведь Россия 
дает дешевый газ и 
кредиты не за кра-
сивые глазки), как выяснилось, что стороны 
совершенно по-разному трактуют эти бумаги. 
И российский посол Суриков получил от бе-
лорусского МИДа беспрецедентно жесткий 
отлуп за намек на возможность привлечения 
наших солдат в горячие точки. 

Короче, если российские генералы надея-
лись на пушечное мясо, то они просчитались. 
Пусть лучше штудируют свою литературную 
классику :) Помните, из «Собачьего сердца»: 
«На учет возьмусь, а воевать — шиш с мас-
лом». 

Вполне вероятно, что «по техническим при-
чинам» весною Минск снова отложит призна-
ние Абхазии и Южной Осетии. Ведь как раз 

будет решаться судьба дальнейших отноше-
ний с Брюсселем, Евросоюз будет взвешивать, 
приглашать или не приглашать Лукашенко на 
саммит в Прагу. 

В общем, тактика Минска на восточном на-
правлении та же, что и в романтический пе-
риод «союзного строительства»: урвать, пока 
можно, толику преференций, а потом — про-

динамить. Как это было уже, 
например, с единым рублем 
(согласно подписанным не-
когда бумагам, мы давно 
должны бы покупать свою 
бульбу в овощном за день-
ги с двуглавым орлом). 

Упаси боже, не подумай-
те, что я ратую за переход 
на вялый российский рубль 
или отправку наших бой-
цов к черту на рога! Совсем 
наоборот. Мне нравятся как 

наш суверенитет (в том числе и валютный), так 
и прописанный в белорусской конституции 
в качестве путеводной звезды государствен-
ный нейтралитет. А не нравится авантюрность 
нашей политики маневрового паровоза, ко-
торая как раз таки и ставит под удар и то, и 
другое. 

Да, вроде как ласковый теленок двух маток 
сосет. Но это до поры до времени. «Матки» 
ведь тоже не дуры. 

Понятно, скандалить Москве сейчас не с 
руки: и так союзников, даже условных, раз-два 
и обчелся. Но капкан может захлопнуться тихо 
и банально. Кремль исподволь опутывает Бе-
ларусь сетью скользких договоренностей и — 

что еще опаснее — финансовой зависимости. 
Ведь долги придется отдавать. Нечем? Отда-
вайте страной (можно по частям, смачными 
кусками активов, а флаг с гербом, так и быть, 
оставьте себе на память)! К слову, задуманное 
якобы для энергетической отвязки строитель-
ство АЭС за счет российского кредита — пир 
расточительства во время финансовой чумы 
— может стать настоящей петлей. 

После подписания последнего пакета мо-
сковских соглашений наше начальство неде-
лю оправдывалось перед поднявшими бучу 
оппонентами: да не продали мы синеокую 
республику, ни черта подобного, кончайте 
клеветать! 

Трагикомизм ситуации в том, что после каж-
дого такого визита в Москву белорусский жи-
тель на полном серьезе чешет репу: так про-
дали или не продали? 

Кроме начальственного биения в грудь, ни-
каких гарантий от фатального гешефта нет. А 
хотелось бы. 

Для этого нужен сущий пустяк: нормаль-
ное политическое устройство с разделением 
властей, что-то значащим парламентом, по-
бульдожьи цепкой прессой и т.д. Короче, чи-
тайте 12 условий ЕС :) 

Но при этом не ударяйтесь в иллюзии, ведь 
и Западу наше начальство старается продать 
муляж. Все трепыхания внешней политики 
сводятся к банальной сверхзадаче — добыть 
ресурсов для удержания власти. Обещать по 
всем азимутам, но по сути ничего не менять. 

Так что нет желания рукоплескать виртуоз-
ному сосанию двух маток. Оно чревато. 

Александр Класковский.

в ближайшее время в 
беларуси планируется 
построить 19 новых ле-
довых дворцов. в 2009 
году на их возведение 
планируется направить 
70 млрд. рублей.

Эти деньги в условиях 
кризиса разумнее было 
бы потратить на то, чтобы 
сделать рынок труда бо-
лее динамичным, счита-
ет эксперт «Завтра твоей 
страны».

Где и какие ледовые аре-
ны должны появиться 
в ближайшие годы, 
определено пре-
зидентским Указом 
«Об утверждении 
Государственной 
инвестиционной 
программы на 2009 
год».

В программе 
помимо перечня 
строек и объектов комму-
нальной собственности, 
которые планируется по-
строить, четко расписано 
и какие средства из респу-
бликанского бюджета бу-
дут выделены на эти нуж-
ды в 2009 году. Ледовые 
дворцы будут возводить 
практически во всех обла-
стях, кроме Минской. 

В Брестской области ле-
довые арены планируется 
построить в Дрогичине, 
Лунинце, Кобрине, Барано-
вичах; в Витебской области 
— в Глубоком, Лепеле, Но-
волукомле; в Гродненской 
области — в Волковыске, 
Лиде, Слониме. В лидерах 
— Могилевская область. 
Здесь строительство ледо-
вых дворцов запланирова-
но сразу в восьми райцен-

трах — в Глуске, Горках, 
Кличеве, Костюковичах, 
Кричеве, Осиповичах, Чау-
сах и Шклове. Сиротливо 
на этом фоне выглядит Го-
мельская область. В этом 
регионе в ближайшие годы 
может появиться только 
одна ледовая арена, при-
чем, в самом Гомеле в ми-
крорайоне «Гомсельмаш».

Только в 2009 году на 
возведение 19 (!) новых 
ледовых арен планируется 
направить, как минимум, 

70 млрд. рублей. Хотя, не 
исключено, что с учетом 
девальвации, эти суммы 
будут увеличены.

Кроме того, по сообще-
нию председателя Феде-
рации хоккея Владимира 
Наумова, в нынешнем году 
начнется строительство 
еще одного нового круп-
ного ледового дворца в 
Минске. Новая столичная 
ледовая арена будет вме-
щать 7,7 тыс. зрителей. 
Новостройка появится в 
столичном микрорайоне 
Чижовка.

По словам Наумова, 
«проект «Чижовка-Арена» 
очень интересен. Инве-
стиции идут из ОАЭ. На 
«Чижовка-Арене» будет 
три площадки Район густо 
заселен, и от желающих за-

ниматься хоккеем не будет 
отбоя».

Руководитель Научно-
исследовательского цен-
тра Мизеса Ярослав Роман-
чук считает, что в условиях 
кризиса разумнее было бы 
вкладывать деньги в стро-
ительство рабочих обще-
житий, а не ледовых арен, 
которые в будущем обер-
нутся огромной нагрузкой 
на местные бюджеты.

— В ситуации, когда обо-
крали вкладчиков и когда 

инфляция съедает 
доходы учителей и 
врачей, эти деньги, 
естественно, надо 
было бы направить 
на повышение дохо-
дов данной группы 
населения, — гово-
рит Ярослав Роман-
чук. — Еще я бы эти 

деньги направил на 
строительство студенче-
ских и рабочих общежи-
тий, особенно в областных 
центрах. В условиях кри-
зиса, безусловно, будет 
наблюдаться миграция 
трудовой силы. И чтобы 
люди не платили большие 
деньги за съем комнаты 
или квартиры, важно появ-
ление такого сегмента на 
рынке недвижимости. А за 
70 миллиардов, как мини-
мум, в каждом областном 
центре можно построить 
современное общежитие 
на достаточно большое 
количество мест. Деньги, 
которые пошли бы на та-
кое строительство, были 
бы полезны с точки зрения 
адаптации к кризису — это 
сделало бы рынок труда 
более динамичным.

Ледовые дворцы бу-
дут возводить прак-
тически во всех обла-
стях, кроме Минской. 

Казалось бы, остается 
только поаплодировать 
виртуозности наших стра-
тегов. Но как-то не очень 
аплодируется.

обЩЕЖИТИЕ вМЕСТо 
двоРЦА

абвал заробкаў
Зарплата «абрынулася» на 118 даляраў 

толькі за студзень   
Па выніках студзеня сярэдняя зарабатная 

плата ў Беларусі істотна ўпала. Цяпер абяцан-
не Лукашэнкі давесці яе да 700 USD да канца 
2010 года выглядае выдавочна нездзяйсняль-
ным.

Паводле дадзеных Нацыянальнага статы-
стычнага камітэта, у снежні 2008 года налічаная 
сярэдняя зарабатная плата ў Беларусі складала 
1.000.187 рублёў. Як адзначае «Салідарнасць», 
у студзені 2009-года яна знізілася да 919.637 
рублёў.

Цяпер перавядзем сярэднюю зарплату ў 
даляры па курсе Нацбанка на апошні дзень 
месяца. 31 снежня 2008 года за 1 даляр давалі 
2.200 рублёў. Такім чынам, атрымліваецца, што 
сярэдняя зарплата за апошні месяц мінулага 
года склала 455 даляраў.

30 студзеня 2009 года 1 даляр каштаваў 
ужо 2.722 рубля (ізноў жа па курсе Нацбанка). 
Атрымліваецца, што ў гэтым месяцы сярэдняя 

зарплата склала 337 даляраў. На 118 даляраў 
менш!

Тут дарэчы будзе нагадаць, што ў красавіку 
2008-га Лукашэнка паставіў перад сабой і 
ўрадам задачу давесці сярэднюю зарплату ў 
Беларусі да канца 2010 года да 700 даляраў. 
Вельмі цікава было б пачуць, што думае 
беларускі кіраўнік на гэты конт зараз.

Пакуль Лукашэнка маўчыць, кажа Сямаш-
ка. 20 лютага першы віцэ-прэм’ер беларускага 
ўрада на паседжанні Нацыянальнага савета па 
працоўных і сацыяльных пытаннях паведаміў, 
што сярэдняя зарабатная плата ў Беларусі ў 
снежні 2009 года павінна павялічыцца ў да-
ляравым эквіваленце на 5% да ўзроўня 2008 
года. Аднак і больш сціплыя планы Уладзіміра 
Сямашкі выглядаюць нездзяйсняльнымі. Плюс 
5% да ўзроўня 2008 года – гэта 477 даляраў. Ва 
ўмовах дэвальвацыі беларускага рубля, якая 
працягваецца і якую віцэ-прэм’ер назваў не-
абходнай, гэтая лічба таксама здаецца неда-
сяжнай.

ВСЕ  ПРИ  ДЕЛЕ
С начала года в Беларуси подписано уже 

около сотни указов президента и двух сотен 
постановлений правительства. Чтобы все это 
нормотворчество только прочитать, тратя в 
среднем по полчаса на каждый документ, по-
надобятся 19 рабочих дней. Какой же колос-
сальный труд был затрачен на то, чтобы их 
подготовить, обосновать, согласовать и, нако-
нец, собрать подписи! 

Но что изменилось и что изменится после 
вступления в силу этих многочисленных доку-
ментов? Да почти ничего: просто то, что вчера 
было нельзя, сегодня - можно, завтра - можно 
с оговоркой, послезавтра - опять нельзя, и так 
по кругу.

В прошлом году власти пригрозили садо-
водам отнять у них участки, если они не будут 
оформлены в установленный срок. Сегодня 
дана команда не спешить. Два года стращали 
людей - мол, доводите до ума свои «долго-
строи», а то все пойдет с молотка. А сегодня 
можно расслабиться.

Несколько лет подряд арендаторов дави-
ли повышающими коэффициентами, сегодня 
дана команда все пересмотреть.

Если в предыдущие годы у молодого спе-
циалиста зарплата на пару рублей превышала 
2 МПБ, ему не давали льготный кредит. Сейчас 
эта планка поднята до трех МПБ. Если исходить 
из Жилищного кодекса, все, кто имеет на чле-
на семьи 1 млн. BYR в месяц, - малоимущие.

И все для того, чтобы загрузить работой 
стройкомплекс. Видя, что стройкомплекс не 
способен взять заданный президентом темп 
роста жилищного строительства, власти ре-
шили отдать землю людям, чтобы треть объе-
мов ввода, как было в прежние годы, закрыть 
«индивидуалкой». С этой целью отменили зе-
мельные аукционы, но, по сути, лишь там, где 
участки не пользуются спросом.

Глядя на все это бумаготворчество, становит-
ся ясно, что наверху нет единого понимания 
того, как выжить в условиях кризиса, который 
у премьер-министра «бушует», у президен-
та - «полыхает», но, опять же, - «вокруг нас». 
«В нашей стране кризиса нет», - сказал как-то 
глава государства. Это утверждение дружно 
подхватили его помощники, помощники по-
мощников и дальше вниз по иерархической 
лестнице. Может быть, поэтому даже тертые 
бизнесмены все еще надеются на то, что кри-
зис не у нас и ненадолго, что стоит только пре-
зиденту взмахнуть волшебной палочкой и все 
вернется на круги своя.

Да только нет этой волшебной палочки и 
никогда не было. Есть, было и будет море доку-
ментов, ежедневно меняющих правила игры, 
потому что те, кто их сочиняет, действуют не 
по уму, а методом «тыка».

Зато скучать некогда.
Елизавета бУЛАТЕЦКАя, 

«белорусы и рынок»
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СЬВIТАНАК

Золотая рыбка, или 
Секрет успеха УдП 

Пока весь мир подсчитывает 
убытки, Управление делами прези-
дента Беларуси богатеет. Этот фокус 
имеет довольно простую разгадку 
которую можно выудить в интервью 
одного из руководителей УДП. 

«Каковы источники и механизм 
привлечения средств для развития 
структур системы УДП РБ? В чем се-
крет их успеха?» -- с такими вопроса-
ми «Экономическая газета» обрати-
лась к заместителю управляющего 
делами президента Республики Бе-
ларусь Эдварду Матулису. Читаешь 
его интервью – и душа радуется: 
«В прошедшем году перед нашими 
организациями была поставлена 
задача: удвоить чистую прибыль, и 
большинству это удалось…». Вот, 
умеют же люди работать, и мировые 
кризисы им нипочем!

Правда, когда начинаешь изучать 
список его предприятий -- Бело-
русский Дом печати, гостиницы 
«Минск», «Юбилейная», «Планета»… 
-- испытываешь легкое разочарова-
ние. Все это не создавалось УДП с 
нуля, а в свое время было «нацио-
нализировано» именем президента. 
Забрав себе самые лакомые куски, 
не так уж сложно демонстрировать 
финансовые достижения.

Еще тоскливее мне стало по про-
чтении строк об успехах рыбного 
хозяйства. Почему тоскливее? Дело 
в том, что уже довольно-таки давно 
эта отрасль перешла под полный 
контроль УДП. Необходимость тако-
го шага объяснялась тем, что рыбу 
в Беларусь завозит черт-те кто и 
черт-те по каким ценам. Ну и, есте-
ственно, УДП взялось «в интересах 
народа» навести порядок и обеспе-
чить трудящихся вкусной рыбой по 
гуманным ценам.

О том, что из этого получилось, 
недавно рассказало «Еврорадио». 
Журналисты просто сравнили цены 

на рыбу в минских и варшавских ма-
газинах.

    Минск, «Радзивилловский»    Вар-
шава, «Теско»

Селёдка    8300/6100    7300
Сёмга солёная    55310/52000    

34000
Сёмга мороженая    29510    13370
Минтай    13490    9970
Окунь    20550    11300
Форель мороженая    33740    7300
После ознакомления с этой табли-

цей четко понимаешь, откуда берут-
ся прибыли УДП — из наших с вами 
карманов. Польским капиталистам 
и не снились такие сверхдоходы, 
которые наши власть имущие акку-
ратно собирают со своих граждан. 
И весь этот грабеж проходит под за-
мечательными слоганами: «За спра-
ведливую Беларусь!», «Государство 
для народа» и т.д.

Кстати, в январе 2008 года Алек-
сандр Лукашенко, назначая на 
должность управляющего делами 
президента Николая Домашкеви-
ча, поручил ему «принципиально 
заняться проблемой обеспечения 
населения рыбной продукцией». Ре-
зультат, как говорится, налицо.

Напоследок порадую всех замеча-
тельной фразой Матулиса: «Мы обя-
заны эти бесценные богатства сохра-
нить и передать нашим потомкам». 
Когда-то в брежневские времена 
на лозунг «Все во имя человека, все 
для блага человека», острословы от-
кликались: «И мы даже знаем этого 
человека». В свете этого хотелось 
бы уточнить, чьих именно потомков 
имеет в виду заместитель управляю-
щего делами президента.

В любом случае, современни-
кам «бесценные богатства» явно не 
светят. Гражданам «процветающей 
Беларуси» остается только кушать 
рыбку (воистину золотую, судя по 
ценам). Если, конечно, денег хватит.

САЛяНА дАў СЫГНАЛ 
На сустрэчу, якая праходзіла 

ў менскім гатэлі «Crowne 
Plaza», былі запрошаныя Алег 
Гулак, Павал Данэйка, Жанна 
Літвіна, Аляксандар Казулін, 
Аляксандар Мілінкевіч, Алена 
Танкачова і Аляксандар Ярашук.

Кіраўнік руху «За 
свабоду»Аляксандар Мілінкевіч 
падзяліўся са «Свабодай»сваімі 
ўражаньнямі:

«Вельмі вялікая ўвага цяпер у 
Брусэлі да падзеяў на Беларусі. 
Там вераць, што Беларусь ста-
не ўдзельнікам праграмы 
«Ўсходняе партнэрства». І 
гэта вельмі вялікі шанец 
для нашай краіны.

Хавіер Саляна сказаў 
таксама: вы хочаце лепшага 
для сваёй краіны, і мы так-
сама хочам ёй таго ж. Саляна 
казаў, што надае вялікую ўвагу 
грамадзянскай супольнасьці і 
вольным мэдыям. І падкрэсьліў: 
вельмі важна наладзіць шчыль-
ны абмен інфармацыяй зь імі, 
каб ацэньваць сытуацыю на 
Беларусі аб’ектыўна».

Юрыст, праваабаронца Але-
на Танкачова лічыць: высокі 
эўрапейскі чыноўнік зусім не 
выпадкова пачаў свае сустрэчы 
ў Менску менавіта з грамадзян-
скай супольнасьці:

Эўропа бачыць разьвіцьцё 
дачыненьняў зь Беларусьсю 
з улікам і пры актыўным удзе-
ле суб’ектаў грамадзянскай 
супольнасьці.

«Для мяне гэта выразны 

палітычны сыгнал да таго, што 
Эўропа бачыць разьвіцьцё 
дачыненьняў зь Беларусьсю 
з улікам і пры актыўным удзе-
ле суб’ектаў грамадзянскай 
супольнасьці. І яна чакае ад 
грамадзянскай супольнасьці 
супрацоўніцтва, разуменьня 
сытуацыі і добрага 

бачань- н я 
будучыні. А гэта дае добрыя 
надзеі.

Мы павінны навучыцца, ма-
быць, бачыць крыху шырэй. Мы 
прывыклі рэагаваць на сытуацыю 
кожнага дня. І ў гэтым працэсе 
мы загрузьлі. Сёньня, падобна, 
надышоў час іншага бачаньня. 
Сёньня трэба разумець, куды мы 
хочам прыйсьці праз 5-10 гадоў, 
і з дапамогай Эўропы будаваць 
гэтую плятформу. На гэтым трэба 
сканцэнтравацца тым, хто назы-

вае сябе публічнымі палітыкамі, 
і тым суб’ектам грамадзянскай 
супольнасьці, якія зацікаўленыя 
ў разьвіцьці і эўрапейскай 
будучыні краіны».

Старшыня Беларускага 
Хэльсынскага камітэту Алег 
Гулак распавёў «Свабодзе», 
што спадар Саляна папрасіў 
суразмоўцаў выкласьці сваё ба-
чаньне сытуацыі ў Беларусі.

«Агульны мэсыдж быў такі 
— у краіне шмат праблем з 

правамі чалавека. Яны за-
стаюцца. Але іх вырашэнь-
не бачна праз дыялёг, які 
павінен быць прынцы-
повым, сур’ёзным, кан-
крэтным. З канкрэтнымі 
прапановамі і наконт таго, 
што трэба вырашаць, і на-

конт таго, якая карысьць 
ад гэтага будзе краіне.

Пра санкцыі мы не 
гаварылі. Але зразумела, што 

працяг дыялёгу — гэта шлях 
бяз санкцыяў. Мы гаварылі 
больш пра тое, што найбольш 
эфэктыўным інструмэнтам у 
гэтай сытуацыі павінен быць 
пернік. А санкцыі — гэта ўжо як 
крайні мэтад».

Папярэдне плянавалася, 
што Хавіер Саляна сустрэнец-
ца і з кіраўнікамі апазыцыйных 
палітычных партыяў. Аднак, як 
паведаміў «Свабодзе» Анатоль 
Лябедзька, ні яму асабіста, ні 
яго партнэрам па Аб’яднаных 
дэмсілах запрашэньне не пасту-
пала. 

Александр Класковский

На днях бросился в глаза на столич-
ной улице необычный тракторец. 
Затейник-тракторист разукрасил, 

как умел, свой предназначенный для уборки 
снега «Беларус»: нацепил увесистую блямбу с 
грузового «мерса», а вдобавок окаймил стек-
ла кабины сверкающими кружками компакт-
дисков. 

Теперь на крутую тачку все глазеют. Только 
вот лошадиных сил и комфорта не прибави-
лось. 

Так же и белорусское начальство сегодня 
делает декор для Европы. Вот вам две не-
государственные газеты в киосках, вот вам 
общественно-консультативные «советы 
при…» с вкраплениями умеренного дисси-
дентства. Чего еще надо? 

И главное ведь — Европа уже почти на всё 
согласна. Прилетавший к нам на днях Хавьер 
Солана, экс-генсек коварного монстра НАТО, 
оказался просто душкой. И только что не це-
ловался с тем, кого западники еще недавно 
именовали не иначе как последним диктато-
ром Старого света. 

Большие люди в Минске потирают руки. 
Уломали-таки Евросоюз на прагматичный 
диалог без покушения на устои Системы. Да, 
периодически из Брюсселя и Страсбурга бу-
дут редуцированно звучать ритуальные напо-
минания о демократии и правах человека, но 
на этот комариный зуд можно просто махнуть 
рукой. Процесс пошел. 

И вот ведь какая петрушка. Не в том печаль, 
что наши стратеги хотят ловко подпитываться 
и с Востока, и с Запада по принципу «Ласко-
вый теленок двух маток сосет». Было бы глупо 
не использовать геополитическую изюминку. 
Но в том закавыка, что на самом верху рассчи-
тывают до упора брать откуда только можно 
ресурсы на банальное поддержание статус-
кво. В то время как надо по полной апгрей-
дить страну. 

Уже и так упущено золотое время энерге-
тической халявы и бешено выгодной внеш-
неторговой конъюнктуры. В период расцве-
та нефтяного офшора, на пике российской 
щедрости надо было чуть-чуть приподняться 
над мышлением временщиков — и провести 
системные реформы в экономике. 

Но даже сейчас, когда кризис прижал, все 
разговоры начальства о хозяйственной ли-
берализации сопровождаются рефреном: «на 
период кризиса». То есть сидит мыслишка: а 
потом снова всё возьмем в железный кулак. 
Так большевики, выбравшись из разрухи, при-
кончили нэп. 

А уж о политическом апгрейде и мечтать не 
смей. 

У нас, кстати, многие обыватели оказались в 
ловушке психологического стереотипа. Когда 
заходит речь о конкурентной политике, рота-
ции властных элит, то дело примитивно пред-
ставляется так: вот Лукашенко, вот галерея его 
давних непримиримых внутренних врагов, и 
по замыслу Запада власть должна перейти от 
первого ко вторым. 

А поскольку при таком осмыслении у мно-
гих щелкает в мозгу сентенция «хрен редьки 

не слаще», то и больших треволнений в обще-
стве по поводу полной блокировки механиз-
ма этой самой ротации не наблюдается. 

Но давайте, черт возьми, абстрагируемся! 
Простая истина: нынешний правитель — 

плох он или хорош — однозначно не вечен. И 
что потом? 

Смотрите, поначалу Система держалась на 
харизме, мифологеме «народного президен-
та». Теперь это всё поблекло, и Система дер-
жится больше на инерции да страхе. А потом, 
я вас спрашиваю? 

Персоналистский режим не имеет долгой 
перспективы. Азиатский вариант слегка при-
пудренной наследственной монархии вряд ли 
пройдет. Кроме всего прочего, наследник был 
бы априори бледнее. 

Преемник из лояльной номенклатуры? 
Но до сих пор в силе тезис, что в стране есть 
только один политик. Вот недавно глава пре-
зидентской администрации совершил хожде-
ние в народ — так сразу фурор в независимой 
прессе: и с Ельциным сравнили, и с Горбаче-
вым, и о начале некой пиар-компании загово-
рили. Но инициатива продолжения не полу-
чила. Указали на «ошибку»? 

Далее. Поскольку политик в стране должен 
быть один, то соответственно ведется кадро-
вый отбор. В окружении — сплошь «крепкие 
хозяйственники» да серые функционеры. На 
совещаниях все неотрывно конспектируют, 
боясь поднять глаза. Про парламент — замнем 
для ясности :) Насчет возможности медийной 
раскрутки других фигур тоже все понятно без 
разжевывания. Ну и так далее. Страна не знает 
своих героев! :) 

Короче, у нас элементарно нет не только 
механизма конкурентной политики, но и — 
внимание! — политического класса. И за пять 
минут это не возникает. 

А кризис между тем не тетка. Если паче 
чаяния дойдет до серьезных социальных за-
вихрений, то, скорее всего, из гроздьев гнева 
выжмет вино победы не теперешняя титульно-

андеграундная политическая оппозиция, а 
какой-нибудь особо ловкий демагог. И никому 
мало не покажется. 

Страна без нормальной, современной по-
литической системы и развитой, непоротой 
политической элиты беззащитна перед вы-
зовами — внешними и внутренними. Инте-
ресно, насколько понимают это те условные 
либералы и условные западники в правящей 
группировке, чьими стараниями и затеяна 
сейчас большая игра с Европой? 

Показуха при теперешнем раскладе может 
устроить Брюссель, но — вот где собака за-
рыта! — не решает проблемы развития, а в 
какой-то форс-мажорной ситуации — и спасе-
ния Беларуси. 

Нам нужен не старый трактор с кое-как 
присобаченной блямбой крутой иномарки, а 
капитальный апгрейд страны, как экономиче-
ский, так и политический. 

Важно подчеркнуть: это нужно не только 
тем, кто давно и осознанно оппонирует вла-
сти, некогда заявившей, что она свой народ 
за цивилизованным миром не поведет. Если 
разобраться с умом, это на пользу и аполитич-
ному обывателю, и чиновничеству — да прак-
тически всем, разве что кроме весьма узкого 
круга. 

Агитировать за системную рыночную транс-
формацию вместо латания дыр не буду — за-
чем ломиться в открытую дверь? Два слова о 
политическом апгрейде. 

В демократиях — беру, конечно, продвину-
тый, устаканенный вариант — правит закон, 
а не самодержавная воля в опциях «караю/
милую». Демократическую страну никто не 
может заложить втихаря в ломбард. В такой 
стране правительство по полной отвечает за 
кидалово. 

Наконец, демократии не воюют между со-
бой, и в них не бывает революций. Зачем звать 
народ на баррикады, если можно позвать к 
избирательной урне, зная, что голоса счита-
ются? 

а страну-то Пора каПИтально аПгрейдИть

вярхоўны 
прадстаўнік у 

пытаньнях агуль-
най зьнешняй палітыкі 

і палітыкі бясьпекі 
Эўразьвязу, Генэральны са-
кратар Рады Эўразьвязу 
Хавіер Саляна свае пера-
мовы ў Менску пачаў з су-

стрэчы з прадстаўнікамі 
няўрадавых грамадзкіх 

арганізацыяў.


